

grain crops in the conditions of a contamination is given. It is noted that for years of researches in the agrofitocenosis of varieties of grain crops 20 species of weed plants which were presented by ecological groups met: mezofita, mezokserofita, gigromezofita, mezogigrofit. On quantity from group of spring early weed plants *Galeopsis tetrahit*, spring late – *Amaranthus retroflexus*, *Echinochloa crusgalli*, wintering – *Erodium cicutarium*, perennial – *Sonchus arvensis* prevailed. The greatest quantity of weed plants is noted in the agrofitocenosis of varieties of barley, and the smallest – at oats varieties. In the agrofitocenosis of a spring wheat the greatest competitiveness in the conditions of a contamination characterizes variety *Aviada*, barley – a sample G-19837, oats – a variety *Megion*.

ОПТИМИЗАЦИЯ СИСТЕМЫ КОНТРОЛЯ БИОТЕХНОЛОГИИ ПРОИЗВОДСТВА МЕДИЦИНСКИХ ИММУНОЛОГИЧЕСКИХ ПРЕПАРАТОВ, ВЫПУСКАЕМЫХ ФКУЗ СТАВРОПОЛЬСКИЙ ПРОТИВОЧУМНЫЙ ИНСТИТУТ РОСПОТРЕБНАДЗОРА

**Тюменцева И.С., Афанасьев Е.Н., Курчева С.А., Гаркуша Ю.Ю.,
Семирчева А.А., Старцева О.Л., Жданова Е.В.**

ФКУЗ Ставропольский противочумный институт Роспотребнадзора, Ставрополь,
e-mail: labdiagn@yandex.ru

В статье рассмотрены современные требования к организации производства диагностических препаратов и системный подход к управлению качеством продукции. Проведен анализ биотехнологических процессов при производстве различных медицинских иммунобиологических препаратов (МИБП), выпускаемых ФКУЗ Ставропольский противочумный институт Роспотребнадзора. Приведена схема производства МИБП и разработана система контроля их качества (определены критические и контрольные точки производства, а также корректирующие мероприятия при возникновении несоответствующей продукции). Функционирование представленной системы возможно только при полном взаимодействии всех ее звеньев на всех этапах производства и стандартизации операционных процедур. Такой комплексный подход при выпуске серий МИБП различной направленности показал эффективность системы и обеспечил высокое качество конечного продукта при экономии материальных средств и трудозатрат.

OPTIMIZATION OF MONITORING SYSTEM OF MEDICAL IMMUNOLOGICALS BIOTECHNOLOGY MANUFACTURING ISSUED BY FEDERAL GOVERNMENT HEALTH INSTITUTION «STAVROPOL PLAGUE CONTROL RESEARCH INSTITUTE» OF THE RSPOTREBNADZOR

**Tyumentseva I.S., Afanasiev E.N., Kurcheva S.A., Garkusha Y.Y.,
Semircheva A.A., Startseva O.L., Zhdanova E.V.**

FGHI Stavropol plague control institute of the Rospotrebnadzor, Stavropol,
e-mail: labdiagn@yandex.ru

The article describes the current requirements for the organization of production of diagnostic products and a systematic approach to products quality management. The analysis of biotechnological processes in the production of a variety of medical immunobiological preparations (MIP) issued by FEDERAL STATE INSTITUTION OF PUBLIC HEALTH "STAVROPOL PLAGUE CONTROL RESEARCH INSTITUTE" OF THE RSPOTREBNADZOR is conducted. The scheme of the production of MIP is provided and the system of quality control (critical control points of production are defined, as well as corrective measures in case of non-conforming product) is developed. The functioning of the presented system is possible only with the full cooperation of all its units at all stages of production and standardization of operating procedures. Such an integrated approach with the production of MIP series of various kinds, showed the effectiveness of the system and ensured the high quality of the final product while saving labor and material resources.

ВЛИЯНИЕ ЭМОЦИОНАЛЬНОЙ НАГРУЗКИ НА ОБЪЕМ ЛИКВОРА И СОДЕРЖАНИЕ В НЕМ ВНЕКЛЕТОЧНОЙ ДНК У КРЫС

Умрюхин П.Е.^{1,2}, Григорчук О.С.^{1,2}

1 Первый МГМУ им. И.М. Сеченова, e-mail: pavelum@mail.ru
2 НИИ нормальной физиологии им. П.К. Анохина РАМН, Москва, Россия.
e-mail: prosto_tak05@mail.ru

Предрасположенные, амбивалентные и устойчивые к эмоциональному стрессу (ЭС) крысы различаются по концентрации и общему количеству внеклеточной ДНК (вкДНК) в цереброспинальной жидкости (ЦСЖ) желудочков мозга. Среди устойчивых крыс преобладают особи с высоким уровнем вкДНК в ликворе, среди предрасположенных и амбивалентных – с низким. При ЭС у устойчивых и предрасположенных к стрессу крыс происходят изменения объема отбираемых аликвот ликвора и уровня вкДНК в них, а также активируются механизмы, препятствующие изменению общего количества ДНК в ликворе. Данные, полученные в настоящей работе, свидетельствуют о перспективности исследования вкДНК в ЦСЖ животных с различной эмоциональной резистентностью и позволяют надеяться, что вкДНК, циркулирующая в биологических жидкостях, может быть использована в качестве показателя предрасположенности животных к стрессорным воздействиям.

INFLUENCE OF EMOTIONAL STRESS ON LIQUOR VOLUME AND EXTRACELLULAR DNA CONCENTRATION IN RATS

Umriukhin P.E.^{1,2}, Grigorchuk O.S.^{1,2}

1 Sechenov First Moscow State Medical University, e-mail: pavelum@mail.ru
2 P.K.Anokhin institute of normal physiology of the Russian Academy of Medical Sciences, e-mail: prosto_tak05@mail.ru

Rats characterized with high, low and average resistance to emotional stress (ES) were found to have different concentrations and total amounts of cell-free DNA (cfDNA) in cerebrospinal fluid (CSF) of brain ventricles. Among resistant animals prevailed rats with high cfDNA level in CSF, predisposed and ambivalent - were characterized with low cfDNA concentration. During ES in resistant and predisposed to ES rats different changes of liquor aliquots volumes and cfDNA level were observed. Some of these effects may be interpreted as mechanisms preventing liquor cfDNA concentration fluctuations. Results of the present study open the perspectives of liquor cfDNA investigation in correlation with emotionality and ES resistance. Also, we hope that cfDNA circulating in different biological fluids may serve as indicator of animals resistance to emotional stress.

ГЕНЕТИЧЕСКОЕ СОСТОЯНИЕ КОНЕМАТОК КУШУМСКОЙ ПОРОДЫ В АСТРАХАНСКОЙ ОБЛАСТИ

Усманов Р.А., Лозовский А.Р.

Астраханский государственный университет, Астрахань, Россия (414000, Астрахань пл. Шаумяна, 1), e-mail: rifat_kucher@mail.ru

Проведено исследование генетического статуса 367 конематок лошадей кушумской породы в Астраханской области путем исследования их родословных. Определяли число уникальных предков первого ряда родословной с отцовской и с материнской стороны, число и долю их дочерей в маточном стаде, зависимость доли предков первого ряда от абсолютного и относительного числа их дочерей в маточном стаде. Предками первого ряда родословной с отцовской стороны были (на 100 кобыл маточного стада) 25,4 жеребца, а с материнской стороны - 79,6 конематок. Регрессионное уравнение степенной функции позволяет с высоким уровнем достоверности ($R^2 = 0,8819-0,9243$) аппроксимировать зависимость доли предков первого ряда от абсолютного и относительного числа их дочерей в маточном стаде. В результате выполненного исследования выявлено закономерное уменьшение доли предков первого ряда по мере увеличения показателей абсолютного и относительного числа их дочерей в маточном стаде, более выраженное с материнской стороны. Таким образом, выявленный уровень доли уникальных предков с отцовской и с материнской стороны у кобыл маточного стада лошадей кушумской породы в Астраханском регионе отражает степень их генетического разнообразия. Генеалогическая структура маточного стада кушумской породы Астраханской области на уровне первого ряда предков может быть достоверно отражена регрессионным уравнением степенной функции.

A GENETIC STATE OF KUSHUMSKAYA BREED MARES IN ASTRAKHAN REGION

Usmanov R.A., Lozovskiy A.R.

Astrakhan State University, Astrakhan, Russia (414000, Astrakhan, 1, Shaumyan Sq.), e-mail: rifat_kucher@mail.ru

Genetic state of 367 kushumskaya breed mares in Astrakhan region is set by examining of pedigrees. The number of unique ancestors of the first row with his father's ancestry and his mother's side, the absolute and relative number of their daughters in the broodstock, the dependence of the relative number of ancestors of the first row of the absolute and relative number of their daughters in the broodstock were studied. The ancestors of the first row of paternal ancestry have been (per 100 mares broodstock) 25.4 stallions, and on the maternal side - 79.6 mares. Regression equation of the power function allows to approximate relationship the proportion of ancestors of the first row of the absolute number of their daughters in the broodstock, as well as their share in the broodstock with a high level of confidence ($R^2 = 0,8819-0,9243$). Regular decrease in the proportion of the ancestors of the first row as the increasing rate of the absolute and relative number of their daughters in the broodstock, more pronounced on the maternal side, was revealed by the present study. Thus, the detected level of the proportion of unique ancestors on the paternal and maternal mares broodstock of kushumskaya breed in Astrakhan region reflects the degree of their genetic diversity. Genealogical structure of mares broodstock of kushumskaya breed in Astrakhan region at the level of the first row of ancestors can be reliably reflect the regression equation of the power function.

ДОПОЛНИТЕЛЬНЫЕ КРИТЕРИИ ОЦЕНКИ СТЕПЕНИ ТКАНЕВОЙ ГИПОКСИИ У БОЛЬНЫХ ПНЕВМОНИЕЙ

Усманова С.Р., Шамратова В.Г., Исаева Е.Е.

ФГБОУ ВПО «Башкирский государственный университет», Уфа, e-mail: sve-usmanova@mail.ru

Гипоксия является одним из универсальных регуляторов энергетических процессов в нормальных условиях и важной причиной нарушения метаболизма клеток. Как типовой патологический процесс гипоксия со-